



G CONSELLERIA
O CULTURA,
I PARTICIPACIÓ
B I ESPORTS
/ DIRECCIÓ GENERAL
PARTICIPACIÓ
I MEMÒRIA
DEMOCRÀTICA

Acta de la Sessió del Fòrum del Voluntariat

Identificació de la sessió

Núm.: 3

Caràcter: extraordinari

Data: 4 de juliol de 2017

Horari: de 11.00 h a 13.00 h

Lloc: sala de premsa de la Conselleria de Cultura, Participació i Esports

Assistents:

- Francesca Tur Riera, presidenta
- Manel Santana Morro, Vicepresident primer
- Xavier Torrens Prats, Vicepresident segon
- Maria Concepción Riera Fiol, representant titular de Sanitat
- Miquel Angel Lladó Ribas, representant titular de Cultura
- Pere Balaguer Palou, representant titular de Participació
- Gabriel Bardi Fegini, representant titular de Medi Ambient
- Pep Lluís Riera Moll, representant titular de Joventut
- Jaume Alzamora Riera, representant titular de Consell Insular de

Mallorca

- Gloria Santiago Camacho, representant titular del Consell Insular d'Eivissa
- Iris Palomo Ribas, representant titular del Consell Insular de Formentera
- Ruth Escribano Dengra, representant de la UIB
- Alonso Comas Buades, representant de Projecte Home
- Gerard March Terrés, , representant de Moviment Escolta i Guiatge de Mallorca
- Lluís Gómez Victory, , representant de OJE - Illes Balears
- Antonio Sora Vadell, , representant de la ONCE
- José Carlos Cerro Garrido, representant de la Creu Roja
- Marga Gayà Vicente, representant de Espiral
- Isabel Pizà Aladern, , representant de Fundación Vicente Ferrer

Absents:

- Cristina Gómez Estévez, representant titular del Consell Insular de Menorca, s'ha excusat d'assistir-hi.
- Neus Serra Cañellas, representant de la Felib.

Ordre del dia:

1. Lectura i aprovació de l'acta de la darrera sessió.
2. Presentació de les tasques realitzades per cada comissió de feina.
3. Presentació i aprovació de la memòria del Fòrum 2016 (tal i com preveu el decret de constitució).
4. Proposta de reestructuració del Fòrum i tasques.
5. Proposta calendari actuacions en matèria legislativa, de sensibilització i de formació.
6. Torn obert de paraules.

Desenvolupament de la sessió

- **Lectura i aprovació de l'acta anterior**

La presidenta obre la sessió i es presenta com a nova consellera de Cultura, Participació i Esports, donant la benvinguda a tots i convidant-los a fer la seva presentació.

La presidenta comenta que l'acta de la sessió anterior es va enviar per correu electrònic a tots els membres i es procedeix a la seva aprovació.

2. Presentació de les tasques realitzades per cada comissió de feina

La presidenta, Fanny Tur agraeix a les associacions les tasques desenvolupades i destaca la importància de l'aprovació d'una nova Llei de voluntariat.

El vicepresident primer, Manel Santana, també agraeix les tasques realitzades per les associacions i pels grups de feina. Repassa les funcions de les comissions que se varen crear al primer fòrum: legislació, premis del voluntariat i sensibilització. Comenta que ara comença una nova etapa i ha de ser un Fòrum més efectiu

El Sr. Pep Riera comenta que és al grup encarregat de promoure la Llei de voluntariat. Va enviar un Correu als membres del grup de feina, però que no varen rebre cap resposta. Comenta que la Plavib ha anat fent feina de forma independent de la comissió de legislació del fòrum

Per altra banda, la presidenta va remarcar el compromís de la Conselleria a fer aportacions per impulsar les actuacions en aquesta matèria.

Com que no hi ha més aportacions dels altres grups de feina, es passa al següent punt de l'ordre del dia.

3. Presentació i aprovació de la memòria del Fòrum 2016 (tal com preveu el decret de constitució)

Es presenta la memòria 2016 i queda aprovada per assentiment

4. Proposta de reestructuració del Fòrum i tasques

El vicepresident segon, Xavier Torrens, sa mostra d'acord amb la crítica de la Conselleria sobre funcionament del Fòrum i remarca que s'haurien d'aportar més recursos per poder alliberar personal de la Plataforma del Voluntariat de les Illes Balears (en endavant, PLAVIB), per així dinamitzar el Fòrum. Proposa fer una ampliació del conveni amb la PLAVIB per poder fer un estudi de les administracions i saber quina serà la aportació de cadascuna.

La Sra. Fanny Tur, comenta que la persona alliberada podria dedicar-se a jornada completa a aquestes tasques i es compromet a duplicar la inversió. Així mateix, diu que el conveni serà per 12 mesos, per poder aconseguir aquest i altres objectius. Insisteix que seria convenient que es pogués materialitzar

abans d'octubre, però es pot endarrerir.

El Sr. Jose Carlos, demana si bastaria amb un any, per realitzar aquesta dinamització.

La Sra. Fanny Tur respon que se esta treballant per que sigui plurianual

El Sr. Jaume Alzamora comenta que es podria fer un conveni, el qual podria ser multi administratiu perquè així l'aportació sigui per a més institucions.

La Sra. Fanny Tur respon que per ells sí, però no voldria incorpora més institucions que ho endarreís.

El Sr. Manel Santana, manifesta que amb la participació d'altres administracions podríem disposar de més recursos i depenent d'aquests tenir presència a totes Illes i a la part forana de Mallorca i així fer-nos més propers. Les associacions són l'únic element, no tenim constància de quantes són, no disposem de dades de les persones que són voluntàries, és difícil unificar plans o dedicar-hi recursos. Estaria bé detallar les línies del conveni

El Sr. Xavier Torrens, explica que part important es la coordinació del Fòrum, especialment la de legislació. Guanyar més presència a les altres illes i a la Part Forana. I també continuar amb les línies de Formació bàsica i específica.

La Sr. Fanny Tur comenta que ho hem de aconseguir i tenir presència a les Illes que se senten implicades

La Sra. Conxa Riera demana si la Plataforma de Voluntariat sap quines entitats de voluntariat hi ha, i si els recursos de les associacions per aconseguir objectius es podrien optimitzar.

En Xavier Torrens respon: hi ha moltes entitats, amb un denominador comú que es el voluntariat, i el problema es que al voluntariat no sabem quantes som. Això es una de les demandes de la plataforma que es faci un estudi per saber com es el voluntariat a les illes. Acords, sensibilització, formació i tots han de ser participatius i exposa la necessitat d'establir contactes amb les altres entitats i elaborar una base de dades.

El Sr. Jose Carlos demana quan se faria aquesta diagnosi, si abans o després de la Llei

El Sr. Manel Santana, comenta que per la nova llei, en la que hi hauria d'haver molta participació, arribant al màxim nombre d'entitats possibles, seria l'oportunitat, d'establir contactes amb altres entitats de voluntariat. Potse seria un procés paral·lel

La Sra. Conxa Riera, demana quantes entitats de voluntariat hi ha dins la Plataforma i quantes fora

El Sr. Xavier Torrens respon que hi ha 30 dedins i fora no se sap.

El Sr. Toni Sorà, aporta que hi ha les grans entitats de voluntariat, per tant ho reconeix

La Sra. Ruth Escribano demana quantes entitats hi ha registrades i la

presidenta li respon que al registre d'entitat jurídiques consten entre 8.000 i 9.000 entitats, però que això no implica que estiguin totes actives. La Sra. Ruth Escribano explica que a la UIB n'hi ha 84 de donades d'alta. Han de tenir una participació vehicular perquè se facin visibles totes les actives, mentre que no hi hagi directori no hi haurà dades.

La presidenta exposa que s'ha de vehicular la intervenció i intensificar el procés participatiu, però que a l'hora d'elaborar la Llei ha de ser des de la Plataforma. Proposa donar per finalitzat el punt 4 i passar al punt següent.

5. Proposta del calendari d'actuacions en matèria legislativa, de sensibilització i de formació

El Sr. Xavier Torrens comenta que hem de poder disposar de les dades conjuntes i explica que des de la PLAVIB han fet una cronologia perquè el mes de març la Llei pugui ser aplicable.

Elaboració de l'esborrany amb les aportacions i esmenes i així podem entrar en els terminis de la Llei.

Voldríem imitar de manera didàctica la Llei estatal de voluntariat, d'en Pablo Benlloc al qual voldríem convidar a venir entre l'octubre o novembre .

El Sr. Toni Sorà, demana que qui participarà en aquest esborrany.

El Sr. Xavier Torrens contesta que, es proposa que sigui molt obert per a entitats i voluntaris.

El Sr. José Carlos Cerro, vocal de la Plavib aporta que és obligatori utilitzar el portal de la conselleria.

El Sr. Pere Balaguer explica que tot això és un procés administratiu que implica una sèrie de tràmits que s'han de complir i s'han de dur a terme des de la pròpia conselleria.

El vicepresident primer comenta que tot això es pot fer a través del Portal de Participació perquè els ciutadans hi participin.

La presidenta comenta que és necessària una implicació per part de l'Administració per aconseguir que es compleixin els terminis de la tramitació parlamentària. Combinar l'efectivitat amb la consulta té a veure amb la transversabilitat de la Conselleria. Al portal de participació ciutadana, es planteja una pregunta al mes.

Hi afegeix que a partir del mes de setembre la pregunta del mes ja no es proposarà des de la Conselleria, sinó que es farà des de les associacions, les quals suggeriran preguntes que vinguin del ciutadà.

6. Torn obert de paraules

El vicepresident primer demana si hi estan d'acord, amb la qual cosa tots es

mostren conformes.

La presidenta comenta que a part de l'elaboració de la Llei, s'ha de continuar amb els grups de feina i que cada un quan es reuneixi definirà el seus objectius. Dona el torn de paraules.

(La presidenta, per motius del seu càrrec, ha d'abandonar la reunió).

La Sra. Marga Gayà comenta que s'han de dinamitzar aquestes comissions.

El vicepresident primer demana si hi ha qualcú que vulgui formar part d'aquestes comissions. I recorda que falta la coordinadora de sensibilització

El Pep Lluís Riera demana refermar el suport a les comissions.

Es repassen els grups de sensibilització.

El Sr. Xavier Torrens esmenta que el Sr. Alonso Comas, que no ha pogut assistir segueix amb d'intenció de participar i la Sra. Catalina Arrom, ha estat baixa com a vocal.

El vicepresident primer comenta que hi ha un premi de fotografia i des de la plataforma demanen que sigui itinerant i proposa en primer lloc sensibilització, en segon lloc impulsar les comissions, i en tercer lloc fer un reconeixement de les comissions.

La Sra. Marga Gayà manifesta que el Consell de Mallorca el Sr. Jesús Jurado es va a comprometre amb els premis de voluntariat dins el d'innovació social del CIM, demana a veure com ha quedat el tema de cara a la convocatòria del 2017

El Sr. Jaume Alzamora, comenta que no sap res i que ho demanarà.

El vicepresident primer agraeix a tots la seva assistència i proposa fer la reunió per videoconferència.

El Sr. José Cerro demana si es podrien fer les reunions a l'horabaixa i afavoriria l'assistència de les persones voluntàries. Sembla be a gran part dels integrants del Fòrum.

El Sr. Xavier Torrens diu que seria una eina molt més útil per les comissions.

El Sr. José Cerro, també comenta que seria una opció que la presidència del Fòrum, no estigués lliga a que fos a Mallorca, sinó que es pugui comunicar per videoconferència.

La Sra. Ruth Escribano explica que quan ha proposat fer videoconferències la demanda ha estat poca. A la UIB s'han deixat de fer videoconferències per falta d'usuaris. També afegeix que volen dur a terme un curs d'experts universitaris OCDS que té un mòdul de voluntariat.

La Sra. Iris Palomo manifesta que a Formentera no tenen registre de voluntaris ni d'associacions, però que ella es compromet a fer-lo i exposa que serà senzill, ja que són pocs. Afegeix que o és fa formació i esta molt interessada en fer una acció al dia del voluntariat, dia 5 de desembre.

El vicepresident primer ofereix col·laboració des de la PLAVIB.

El vicepresident segon comenta que s'hauria de fer una sessió formativa amb els tècnics de Menorca.

La Sra. Gloria Santiago manifesta que Menorca està igual que Formentera, que l'únic que fan és celebrar el dia 5 de desembre. Han tingut en compte els grups de voluntaris més la línia de subvenció per a una o dues associacions. Falta formació. Tampoc no hi ha registre d'associacions de voluntaris.

El Sr. José Carlos Cerro esmenta la manca històrica de dades sobre el voluntariat a les Illes Balears.

El Sr. Pep Lluís Riera comenta que sí que existeixen dades del centre d'investigació sociològic. El 2013 hi havia segons el CIS el 2.68 per cent de la població és voluntària. Per tant, fent una regal de tres, es du quantes persones toquen per illa segons això.

El Sr. Gabriel Bardi explica que a Medi Ambient han rebut una sol·licitud des de Ciutadella per fer un pla de voluntariat ambiental per la natura.

La Sra. Marga Gayà li ho comenta i li contesta informant-lo de com funciona: l'administració dona impuls a les associacions i aquestes es mouen mitjançant els voluntaris.

El vicepresident segon explica que és una de les grans qüestions que se plantegen a la Llei i tan sols reconeix la Llei estatal. Afegeix que s'haurien d'aprofitar totes les àrees dins l'administració.

El vicepresident primer comenta que quan vagi al Parlament la persona que el defensi tindrà una força afegida, ja que la Llei serà el fruit d'un procés participatiu ampli. També comenta que durant la tramitació sorgiran temes a delimitar, com per exemple, si el voluntariat té cabuda a dins l'administració.

El Sr. Pere Balaguer comenta que la Llei ha de venir de les entitats, ha de sortir d'aquestes explicar quina Llei necessiten per fer millor allò que fan. I ser protagonistes les pròpies entitats de voluntariat

La Sra. Conxa Riera, abans d'acabar, demana per formar part d'un grup de treball i el vicepresident segon li contesta que es posi en contacte amb la secretària del Fòrum.

S'aixeca la sessió a les 12:47 h.

La presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària



Vist i plau
La presidenta



